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Amb esforç i 
determinació, 
ens apropem 

a l’èxit

Frank Porté - Pilot
L’esforç d’avui és el progrés de demà

Andbank aposta per l’esforç, la dedicació i el compromís, valors que 
compartim amb l’esport. Fem costat als atletes i projectes esportius 
per a impulsar el creixement d’Andorra amb passió i excel·lència.

https://www.andbank.com/andorra/ca/


3
Dilluns, 14 de juliol del 2025

Des del passat 18 de juny, a An-
dorra la Vella, els àpats que no es 
reparteixen al menjador social 
Calones tenen una segona vida 
gràcies a Rexcatering, un siste-
ma de ‘vending’ que permet ad-
quirir-los a un preu simbòlic. El 
projecte, ja en funcionament i 
pioner al país, combina acció so-
cial i sostenibilitat per combatre 
el malbaratament alimentari.

La màquina, situada a l’entra-
da del Centre de Congressos, ha 
estat molt ben rebuda per la ciu-
tadania. “La mitjana de buidat-
ge de la màquina durant els pri-

El sistema solidari impulsat ha permès salvar 133 racions del menjador social Calones
COMÚ D’ANDORRA LA VELLA / TONY LARA

Un moment de la presentació del nou sistema de ‘vending’ Rexcatering situat al Centre de Congressos. 

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

mers set dies ha estat de nou ho-
res; és a dir, en menys de nou 
hores ja s’havia buidat”, ha des-
tacat la cònsol menor d’Andorra 
la Vella, Olalla Losada, en decla-
racions a El Periòdic.

Els primers dies de funciona-
ment van ser gratuïts, però a par-
tir del 25 de juny s’hi va aplicar 
un preu simbòlic d’un euro. Mal-
grat això, l’interès no ha decai-
gut. “No hem observat una dismi-
nució en l’ús de la màquina tot i 
haver incorporat aquest cost”, ha 
remarcat Losada, qui ja en el seu 
moment va afirmar que “Aquest 
preu no cobreix el cost total del 
servei, però li dona valor. És im-
portant que la gent entengui que 

infografia al costat de la màqui-
na per informar sobre els bene-
ficis ambientals del projecte. “És 
cert que no només rescatem ali-
ments, també reduïm diversos 
impactes mediambientals”, ha 
afegit Losada. Segons els càlculs, 
gràcies a la recuperació de 133 
àpats s’han estalviat 425 litres 
d’aigua, l’equivalent a 44 dutxes.

Finalment, Losada ha volgut ex-
plicar per què es generen aquests 
excedents al menjador social, re-
cordant que el servei està desti-
nat a persones adultes, i que cal 
fer una previsió acurada. “Potser 
la persona només menja un tall 
de peix, però cal preparar-ne dos 
per si aquell dia en vol més. Has 
de preveure la gana d’una perso-
na adulta”, ha conclòs. .

El menjar del Rexcatering es 
reparteix en menys de nou hores

UNA INICIATIVA QUE ESTALVIA RECURSOS

Balanç del primer mes de funcionament
Tema del dia

Olalla Losada

«No hem observat una 
disminució en l’ús de 
la màquina tot i haver 
incorporat aquest cost 
d’un euro per ració»

«Potser la persona 
només menja un tall 
de peix, però cal 
preparar-ne dos per si 
aquell dia en vol més»

CÒNSOL MENOR DE LA CAPITAL

aquest menjar té un procés dar-
rere i que, per tant, cal valorar-
lo”.

L’empresa responsable de la 
gestió del servei ha elaborat un 
primer informe amb dades del 
23 al 30 de juny. “Durant aques-
ta setmana s’han recuperat fins 
a 133 racions”, ha assenyalat la 
cònsol. “Aquesta xifra equival 
aproximadament a una mitjana 
de 19 racions diàries”, ha puntu-
alitzat, destacant que es tracta de 
19 plats que no han anat a parar a 
les escombraries, un fet que con-
sidera ”important” des del punt 
de vista social i ambiental.

En aquest sentit, la corpora-
ció comunal valora instal·lar una 



Opinió Dilluns, 14 de juliol del 20254

Les acusacions del Sindi-
cat Penitenciari Andorrà 
sobre un possible ús selec-
tiu de les càmeres de vide-
ovigilància i un tracte de-
sigual en l’aplicació de 
sancions al centre peni-
tenciari de la Comella han 
encès totes les alarmes. 

Una situació delicada que 
exigeix llum i criteri

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

Si bé només es coneix, 
de moment, la versió del 
sindicat, el rerefons de la 
denúncia planteja qües-
tions sensibles que me-
reixen ser contrastades i 
aclarides. El debat sobre 
l’ús legítim de les imat-
ges de seguretat, especial-

sindical creix i les acusa-
cions són greus, el millor 
antídot és una gestió cla-
ra, documentada i comu-
nicada. Només així es po-
drà garantir la confiança 
dins d’un àmbit tan sen-
sible com l’entorn peni-
tenciari.

transparent. En aquest 
context, cal prudència. 
La direcció no ha exposat 
encara la seva versió dels 
fets, i qualsevol valoració 
definitiva seria precipita-
da. Amb tot, sí que resul-
ta pertinent demanar cla-
redat. Quan el malestar 

ment si s’empra per mo-
nitorar comportaments 
concrets i no per motius 
de seguretat general, no 
és menor. Com tampoc 
ho és el criteri d’aplicació 
dels expedients discipli-
naris, que hauria de ser, 
per principi, igualitari i 

ANDORRANA DE PUBLICACIONS
President: Enric Dolsa Font

EL PERIÒDIC D’ANDORRA

Directora general: 
Irina Rybalchenko
Coordinadora general: 
Nona Muñoz 

Caps de redacció: Laura Gómez Rodríguez i Alex Montero Carrer Redacció: Pol Forcada Quevedo, Elena Hernández 
Molina i Arnau Ojeda Garcia. Maquetació i edició gràfi ca: Pako Temprado i César Arquíñigo. Directora comercial: Olga 
Kuznetsova  Assessora publicitat: Irene Izquierdo

subscripcions@elperiodic.ad Tel.: 736 200 

Organitza Amb el patrocini de Amb la col·laboració de Amb el suport de

https://www.amicsdelsorgues.com/


OpinióDilluns, 14 de juliol del 2025 5

La qualitat d’un servei 
públic es veu, entre al-
tres coses, en com res-
pon de manera ràpida i 
eficient a les necessitats 
de la gent. Tothom hau-
ria de rebre atenció sen-
se diferències ni obsta-
cles innecessaris, amb 
un servei que actuï amb 
responsabilitat i respec-
te.

Però això no passa al 
servei de tràmits del Go-
vern. Hi ha cues llargues, 
manca de coordinació i 
poc personal disponi-
ble. Això s’ha convertit 
en una situació habitual 
i greu, que fa que, en la 
pràctica, la gent no tin-
gui garantit el seu dret a 
un servei públic eficient.

Costa d’entendre que, 
avui dia, en oficines on 
se sap que hi anirà mol-
ta gent (sobretot en èpo-
ques amb més deman-
da), a les tardes hi ha-

Un servei públic 
és un compromís amb la societat

LA TRIBUNA

MARC

LATORRE
gi tantes taules buides 
mentre desenes de per-
sones esperen assegudes.

Algunes persones han 
d’esperar més de dues 
hores sense cap explica-
ció clara ni cap alterna-
tiva. I aquest problema 
ja fa temps que dura i 
afecta especialment les 
persones que, per feina, 
per qüestions personals 
o perquè no dominen o 
no tenen accés a les eines 
digitals, no poden dema-
nar cita prèvia.

L’atenció presencial 
ha de continuar sent una 
opció real i accessible 
per a tothom. No pot ser 
que es converteixi en un 
procés complicat que pe-
nalitza qui no pot adap-
tar-se als horaris o a les 
eines digitals.

No hauria de ser ne-
cessari fer una cita digi-
tal per poder ser atès, so-
bretot quan hi ha espai 
disponible però no prou 
personal per atendre la 
gent. Aquesta falta de re-
cursos humans fa que 
molta gent vegi el servei 

com a ineficient i desor-
ganitzat, i que senti que 
l’administració no té 
empatia, generant frus-
tració i desconfiança.

No es pot esperar que 
la gent tingui una pa-
ciència infinita ni dir 
que les esperes són nor-
mals quan el servei no es-
tà preparat per atendre 
tantes sol·licituds. Si no 
hi ha prou personal, cal 
prendre mesures clares: 
o es redueixen els hora-
ris d’atenció per ajustar-
los als recursos disponi-
bles (i s’informa bé), o es 

contracta més personal i 
s’organitza millor el ser-
vei per evitar col·lapses.

Mantenir un servei 
que sembla operatiu, pe-
rò que no ho és prou no-
més fa que el servei em-
pitjori i que la gent es 
frustri. Quan els recur-
sos no s’ajusten a les ne-
cessitats reals de la po-
blació, es genera una me-
na d’exclusió. Els serveis 
públics han de ser efici-
ents, propers i responsa-
bles. Per això cal revisar 
com s’està atenent la ciu-
tadania i reforçar el per-

sonal amb gent suficient 
i ben formada.

Un servei públic no és 
només una oficina: és 
un compromís amb to-
ta la societat. Millorar 
aquests serveis no pot 
continuar sent una pro-
mesa buida. És una ne-
cessitat urgent.

Al final, no és només 
una qüestió de funciona-
ment. És una responsabi-
litat de les institucions 
posar les persones al cen-
tre, i no la burocràcia. .
Membre de la CPN de Pro-
gressistes-SDP

EL PERIÒDIC

https://www.talaiaplazaecoresort.com/ca/
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El Sindicat Penitenciari Andor-
rà (SPA) manté el trencament de 
relacions amb el Ministeri d’In-
terior, encapçalat per Ester Mol-
né, i la Direcció d’Institucions 
Penitenciàries, liderada per Mi-
quel Àngel Garcia, al·legant un 
“clima laboral tòxic i discrimina-
tori” dins el centre penitenciari. 
En declaracions a El Periòdic, el 
primer secretari del sindicat, Jor-
di Fius, denuncia que s’ha fet un 
“seguiment específic” d’afiliats 
del sindicat a través de les càme-
res del centre, i assegura que s’es-
tan obrint expedients disciplina-
ris de manera selectiva.

Fius afirma que s’han utilit-

El sindicat assegura que s’han fet seguiments específics als agents través de la videovigilància
ARXIU ANA

El sindicat assegura que s’han fet seguiments específics a través de la videovigilància i denuncia expedients aplicats de manera desigual.

ALEX MONTERO CARRER
ESCALDES-ENGORDANY

UNA TENSIÓ QUE VA EN AUGMENT

L’SPA denuncia l’ús de càmeres per 
vigilar afiliats i estudia accions legals

zat les càmeres de seguretat no 
per garantir el control general de 
les instal·lacions, sinó per “fer se-
guiment a alguns agents” en con-
cret. Segons el sindicat, aques-
ta pràctica s’ha aplicat especial-
ment a membres de la junta i al 
secretari general de l’SPA, Sergi 
Teixeira, i s’ha emprat amb la fi-
nalitat de detectar possibles in-
compliments per posteriorment 
aplicar sancions. “Les càmeres no 
s’han d’utilitzar així”, sosté Fius, 
qui recorda que la legislació vi-
gent només en permet la revisió 
“en cas de constatació d’un delic-
te”.

En aquest sentit, Fius assegu-
ra que la direcció de la Comella 
ha revisat imatges de vídeo per 
comprovar si determinades or-
dres s’estaven complint, malgrat 
que alguns agents ja havien ma-
nifestat que no ho podien fer per 
manca de personal o per qüesti-
ons logístiques. “Van revisar les 
càmeres i, tot i les explicacions, 
van mantenir que s’havia de fer. 
Si som els que som, no podem ar-
ribar a tot”, afirma.

Paral·lelament, l’SPA denuncia 
que actualment hi ha, com a mí-
nim, dos expedients disciplina-
ris oberts contra afiliats del sin-
dicat i un tercer en fase d’avalu-
ació. Fius explica que el sindicat 
tem que es pugui iniciar una di-
nàmica de represàlies arran de la 
carta enviada al Ministeri d’Inte-
rior i recorda que no es qüestiona 
el contingut dels expedients, pe-
rò sí “les formes” i el criteri d’apli-
cació: “Les formes de la direcció 
són el problema”. En aquest sen-
tit, afegeix que “aquest darrer ex-

JORDI FIUS
PRIMER SECRETARI DE L’SPA

«Hi ha agents [d’altres sindicats] que cometen 
faltes i no se’ls obre expedient perquè són afins a la 
direcció. El tracte no és igual per a tothom»

«Si el director no es veu capaç de tractar tothom per 
igual, que plegui [...] No volem només un. Si la ministra 
no actua amb igualtat, també hauria de plegar»
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pedient ha sigut la gota que ha fet 
vessar el got”.

Segons explica, el tracte desi-
gual és una de les principals pre-
ocupacions del sindicat: “Hi ha 
agents que cometen faltes i no 
se’ls obre expedient perquè són 
afins a la direcció. El tracte no 
és igual per a tothom”, tot pun-
tualitzant que “si algú ha de ser 
sancionat, que ho siguin tots per 
igual”. Fius remarca que la sen-
sació de persecució ve de lluny, i 
que ja havien traslladat el males-
tar a la ministra, sense rebre, as-
segura, resposta efectiva. A més, 
afirma que la direcció del centre 
comunica la majoria d’ordres de 
manera verbal, fet que dificulta 
la traçabilitat i provoca situaci-
ons de confusió: “És complicat 

saber quina instrucció és vigent 
quan no hi ha cap revocació for-
mal d’anteriors ordres escrites”.

Els altres dos sindicats del sec-
tor —el Sindicat d’Institucions Pe-
nitenciàries i el Sindicat del Per-
sonal Penitenciari— no s’han ali-
neat amb la posició de l’SPA. Fius 
assegura que no els ha sorprès 
aquesta posició i recorda que en 
ambdós casos es tracta de sindi-
cats amb vincles amb càrrecs de 
comandament o recentment pro-
mocionats. Malgrat aquesta situ-
ació d’aïllament, l’SPA diu sen-
tir-se ferm i manté la seva línia: 
“Sempre hem estat els dolents de 
la pel·lícula, perquè sempre hem 
dit les coses com les pensem”.

El sindicat també lamenta que 
no han rebut resposta directa per 

blicament totes aquelles pràcti-
ques que considerin irregulars. 
“Si no podem parlar amb el Mi-
nisteri ni amb la direcció, ho fa-
rem públic”, afirma Fius.

I quina podria ser la possible 
solució per a tot aquest enrenou? 
Bé, l’SPA insisteix que la solució 
passaria per una rectificació cla-
ra de les pràctiques actuals o, si 
no és possible, per un canvi a la di-
recció del centre. “Si no es veu ca-
paç de tractar tothom per igual, 
que plegui”, conclou Fius, en una 
clara al·lusió a Garcia. Però no se-
ria l’únic, ja que el sindicat tam-
bé aposta per a aquesta via pel 
que fa a Molné: “No volem només 
un canvi de director. Si la minis-
tra no actua amb igualtat, també 
hauria de plegar”, conclou. .

Els altres dos sindicats 
del sector no s’han 
alineat amb la 
posició del Sindicat 
Penitenciari Andorrà

part de la direcció del centre a la 
carta enviada. Segons Fius, cap 
membre de la direcció s’ha posat 
en contacte amb ells i les úniques 
reaccions han vingut des del Mi-
nisteri o des del Govern. Ara, l’SPA 
està a l’espera de valorar si exis-
teix base legal per emprendre ac-
cions. Si s’identifica recorregut 
jurídic, es plantegen accions le-
gals. En cas contrari, anuncien 
que continuaran denunciant pú-

https://www.bca.ad/


Nacional Dilluns, 14 de juliol del 20258

El conseller general del grup 
parlamentari Socialdemòcrata, 
Pere Baró, ha valorat aquest diu-
menge les declaracions del cap 
de Govern, Xavier Espot, qui ha-
via rebutjat que Andorra estigui 
duent a terme expulsions de per-
sones immigrades i havia defen-
sat el model migratori vigent. En 
declaracions a El Periòdic, Baró 
ha atribuït la situació a “un mo-
del liberal que posa per davant 
la demanda dels empresaris al 
benestar dels treballadors”, i ha 
assegurat que “Andorra està ex-
pulsant la seva classe treballado-
ra i està traslladant el problema 
als territoris veïns”.

El conseller ha considerat que 
la pèrdua d’atractiu d’Andor-
ra com a destí laboral respon a 
“la inacció durant molts anys en 
polítiques d’habitatge, salaris i 
pensions”. En aquest sentit, ha 
afegit que “no ens sorprèn, pe-
rò ens preocupa” que la situació 
hagi estat reconeguda en decla-
racions de la ministra d’Habitat-
ge, el cap de Govern i represen-
tants de la CEA. Pel que fa a la rea-
litat de la problemàtica, Baró ha 
indicat que “des del PS estem en 
contacte amb diverses associaci-
ons, que ens expliquen aquesta 
problemàtica de primera mà”, i 
ha afegit que “de casos individu-
als, malauradament, tots ja en 
coneixem”.

El conseller també ha defen-

sat la necessitat d’un sistema mi-
gratori més equilibrat. “Cal un 
sistema de quotes més ajustat i 
controlat”, ha dit, tot remarcant 
que “l’objectiu no hauria de ser 
només cobrir necessitats imme-
diates, sinó mantenir un equi-
libri social sostenible”. Baró ha 
afirmat que “Andorra necessita 
treballadors i treballadores per 
mantenir el model, però en con-
dicions dignes”, i ha subratllat la 
importància de “polítiques per 
millorar les condicions de vida, 
amb sous atractius que ajudin 
a evitar aquesta problemàtica”.

Respecte a la política d’habi-
tatge, el conseller ha considerat 
que “en aquesta problemàtica 
anem molt tard”. A més, ha re-
cordat que “l’objectiu de la con-
gelació dels preus era legislar 
per trobar solucions estructu-
rals amb una llei que tracti de 
manera transversal la qüestió de 
l’habitatge”, i ha defensat que 
“l’habitatge a preu assequible 
hauria d’estar regulat”. També 
ha apuntat que “cal ser més va-
lents a l’hora de taxar els grans 
propietaris i a qui especula amb 
l’habitatge”, posant com a exem-
ple “les darreres dades d’habitat-
ge a Catalunya, i més concreta-
ment a Barcelona”, on els preus 
s’haurien reduït després de la in-
tervenció institucional.

Sobre la responsabilitat del 
sector privat en la qüestió resi-
dencial, Baró ha defensat que 
“les empreses, almenys les grans 
—grans superfícies comercials, 

CONSELL GENERAL / SERGI PÉREZ

Baró alerta que 
«hem perdut 
l’atractiu com a 
destí laboral»
El conseller socialdemòcrata atribueix 
aquesta situació al model migratori actual 

RESPOSTA A LES DECLARACIONS DE L’EXECUTIU

constructores, pistes d’esquí, 
etc.— haurien de buscar fórmu-
les per proveir d’habitatge als 
treballadors”. Finalment, quant 
a la proposta de contractació en 
origen anunciada pel cap de Go-
vern, el conseller del PS ha valo-
rat que “les contractacions en 
origen ordenen l’arribada d’im-
migrants”, i que “és un sistema 
que millora el model migrato-
ri”, remarcant, però, que “cal fer 
les coses bé perquè esdevingui la 
realitat que no acaba d’arribar 
mai”. .

El conseller general de la bancada socialdemòcrata, Pere Baró.

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ESCALDES-ENGORDANY

Pere Baró

«Les empreses, almenys 
les grans, haurien de 
buscar fórmules per 
proveir d’habitatge als 
seus treballadors»

CONSELLER GENERAL DEL PS



PublicitatDilluns, 14 de juliol del 2025 9

https://vangoandorra.com/
https://vangoandorra.com/


Nacional Dilluns, 14 de juliol del 202510

L’excap de Govern i president 
de Progressistes - SDP, Jaume 
Bartumeu, figura entre els sig-
nants d’una carta oberta impul-
sada per 104 antics dirigents 
polítics de diversos països, en 
què s’alerta sobre l’empitjora-
ment de la situació dels drets 

Fins a 103 líders 
polítics mundials 
signen la carta oberta

Bartumeu se suma a la crida 
internacional en favor de l’Iran

RECLAM PER ATURAR LA REPRESSIÓ

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

SDP

L’exmandatari signa, juntament amb 103 exlíders mundials, una carta que insta a una acció urgent per part de la comunitat internacional.

El document denuncia que 
“l ’assenyalament sistemà-
tic dels presos polítics té l’ar-
rel en una cultura d’impuni-
tat, alimentada per la manca 
de responsabilització dels au-
tors d’atrocitats passades”. En 
aquest sentit, fa referència a un 
informe del Relator Especial 
de l’ONU per a l’Iran, publicat 
el juliol del 2024, que conclou 
que “els assassinats massius de 
1981-82 i la massacre de 1988 
constituïen crims contra la hu-
manitat i genocidi”.

Per altra banda, la carta des-
taca que “la campanya en curs 
‘No a les execucions’, present a 
més de 40 presons iranianes, re-
flecteix el desig del poble iranià 

de justícia i canvi”. També afir-
ma que “el poble iranià ha de-
manat amb valentia democrà-
cia i llibertat, rebutjant tant les 
dictadures monàrquica com re-
ligiosa durant la revolta de 2022 
i boicotejant les eleccions frau-
dulentes del règim”. A més, el 
text recorda que “el juny de 
2024, més de 4.000 parlamenta-
ris i 100 ex-líders mundials van 
donar suport a una visió d’un 
Iran democràtic, fonamentat 
en els principis de separació en-
tre religió i estat, igualtat de 
gènere, abolició de la pena de 
mort i eleccions lliures”. 

Entre els signants de la car-
ta d’enguany hi ha figures com 
l’expresident de la Comissió Eu-
ropea Jean-Claude Juncker, el 
Premi Nobel de la Pau Óscar Ari-
as (Costa Rica), l’expresident de 
Polònia Aleksander Kwasniews-
ki i els expresidents de Colòm-
bia, Argentina i Bolívia: Andrés 
Pastrana, Mauricio Macri i Jorge 
Tuto Quiroga. També s’hi comp-
ten ex primers ministres de paï-
sos com Alemanya, Bèlgica, Grè-
cia, Romania, Malta, Liechtens-
tein i San Marino. .

Entre els signants 
de la carta hi figuren 
Jean-Claude Juncker, 
Óscar Arias o Jorge 
Tuto Quiroga

humans a l’Iran. El document, 
difós aquest diumenge, recla-
ma una resposta immediata per 
part de la comunitat internaci-
onal davant l’increment de les 
execucions i la repressió, espe-
cialment contra les dones.

Segons la carta, “l’any 2024, el 
règim va executar més de 1.000 
persones, i aquesta tendència 
ha continuat el 2025”. A més, 
el text denuncia que “les dones 
han estat els principals objec-
tius de la repressió i s’enfronten 
a greus restriccions sota la ‘Llei 
del vel i la castedat’, que limita 

les llibertats personals i amplia 
el control estatal”.

Els signants posen èmfasi en 
la situació dels presos polítics, 
molts dels quals haurien estat 
condemnats a mort en els dar-
rers mesos. “En els darrers me-
sos, desenes de presos polítics 
han estat condemnats a mort”, 
assenyalen. També afirmen que 
“l’Alt Comissionat de les Na-
cions Unides per als Drets Hu-
mans hauria d’intervenir ur-
gentment per salvar la vida dels 
presos polítics en perill immi-
nent d’execució a l’Iran”.
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Lydia Bouchard

«Del públic espero alegria, 
complicitat i, fins i tot, una 
mica d’entremaliadura»

DIRECTORA ARTÍSTICA DEL CIRQUE DU SOLEIL

ENTREVISTA

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES - ENGORDANY

Amb una àmplia trajectòria 
dins del Cirque du Soleil, Lydia 
Bouchard lidera enguany la di-
recció artística d’’Il·lu’, una pro-
ducció completament nova cre-
ada en exclusiva per a Andorra. 
Amb més de 13 anys a la compa-
nyia, Bouchard ha passat pel te-
atre musical, la dansa, la core-
ografia i la direcció acrobàtica. 
En aquesta entrevista ens revela 
com es construeix una proposta 
d’aquestes dimensions, com es 
coordina un equip internacional 
durant tot un estiu i com es cuida 
cada detall —des del vestuari fins 
a l’escenografia— per donar vida 
a un univers únic.

—En primer lloc, què espera 
d’aquest espectacle??
—Dels artistes, espero honeste-
dat i coratge: que s’entreguin ple-
nament a l’escena i que siguin 
autèntics en cada moviment. 
Del públic, espero complicitat, 
alegria i, fins i tot, una mica d’en-
tremaliadura. Que es deixin sor-
prendre, que s’endinsin en el joc 
i visquin l’experiència amb els 
ulls ben oberts.

—Com s’articula el procés creatiu 
en el desenvolupament d’un es-
pectacle del Cirque du Soleil, des 
de la concepció de la idea fins a la 
posada en escena?
—Crec que una de les parts més 
boniques de ser directora d’un 
espectacle com el Cirque du So-
leil és que tinc l’oportunitat d’es-
criure les històries, inventar els 
personatges i buscar allò que mi-
llor s’adapta a l’univers que vo-
lem crear. En certa manera, faig 
una tasca semblant a la d’una 
comissària d’art: selecciono els 
elements escènics com si fossin 
peces d’una galeria. Escullo els 
mims que, al meu entendre, en-
caixen millor dins l’espectacle, i 
també participo en la direcció de 
vestuari, escenografia, música, 
maquillatge i attrezzo.

És a través d’aquest conjunt de 
decisions que es genera una al-
químia especial, una combina-
ció única que dona vida a l’espec-
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tacle. Crec que és una de les meves 
fortaleses dins el procés creatiu. 
A partir d’aquí, es tracta d’unifi-
car-ho tot en una experiència co-
herent i emocionant. I això és re-
alment molt divertit, perquè em 
deixo portar per l’energia i la mà-
gia dels mims i artistes que for-
men part del projecte.

—Quins reptes logístics compor-
ta traslladar i instal·lar una pro-
ducció com la del Cirque du Soleil 
en un lloc com Andorra durant tot 
l’estiu?
—Gestionar les necessitats de ca-
da membre de l’equip és tot un 
repte, però també una prioritat. 

Som com una gran família i vo-
lem que tothom se senti el més 
còmode possible, perquè cadas-
cú aporta una funció essencial a 
la producció. Hi ha artistes que 
fan acrobàcies aèries, d’altres que 
salten, que fan equilibris o que re-
quereixen una gran flexibilitat, 
i tot això comporta requisits tèc-

CIRQUE DU SOLEIL



«Aquest camí m’ha 
obert un ventall de 
possibilitats amb 
les quals m’encanta 
experimentar»

i l’energia del moment sempre 
canvien.

—Quants anys porta treballant a 
Cirque du Soleil?
—Ara fa 13 anys.

—I com ha estat el seu recorregut 
professional fins a arribar a ser di-
rectora artística del?
—Vaig començar l’any passat en 
aquest rol. Abans de formar part 
del Cirque du Soleil, em dedicava 
al teatre musical. Més endavant 
vaig fer el salt al món del circ, vaig 
treballar com a ballarina en cre-
uers, després com a coreògrafa, 
i més tard em vaig especialitzar 
en coreografia acrobàtica. Final-
ment, vaig assumir la direcció ar-
tística.

Aquest camí m’ha obert un ven-
tall de possibilitats creatives amb 
les quals m’encanta experimen-
tar. Estic gaudint molt d’aquesta 
etapa i de tot el que comporta. .

hem creat amb tant detall i ima-
ginació. Volem que se submergei-
xi completament dins l’univers 
d’’Il·lu’ i que, durant una estona, 
formi part del nostre món.

—Com aconsegueixen innovar 
i aportar creativitat a cada nova 
producció, especialment quan 
parteixen d’experiències prèvi-
es?
—No sé si la logística varia tant, 
perquè cada any aprenem de l’ex-
periència anterior i ens adaptem 
per fer que tot sigui més àgil i efi-
cient. Ara bé, creativament, sem-
pre hi ha una gran diferència. Jo 
no seria artista si em conformés a 
repetir un espectacle que ja he fet. 
Cada nova producció és una opor-
tunitat per reinventar-se, per ex-
plorar nous camins. Fins i tot si 
em demanessin repetir exacta-
ment el mateix espectacle, segu-
rament acabaria sent diferent, 
perquè el context, les persones 

nics molt específics i d’alt nivell. 
És comparable amb unes Olimpí-
ades: cada persona té necessitats 
úniques.

A més, hem de transportar una 
gran quantitat de material —com 
màquines de cosir, rentadores i 
equips tècnics— per garantir que 
tot estigui a punt i en condicions 
òptimes. En realitat, fem un au-
tèntic trasllat per passar tot l’estiu 
a Andorra. Durant aquest temps, 
convivim i treballem plegats dins 
del Palau de les Il·lusions, i això 
crea un ambient molt especial, 
gairebé com una llar compartida.

—Quina és la sensació que volen 
transmetre al públic quan entra al 
seu espectacle?
—Per a nosaltres, és una expe-
riència màgica. Precisament, el 
que volem és que l’espectador 
senti que ha entrat a casa nostra 
—a la nostra casa encantada—, 
aquest Palau de les Il·lusions que 
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«Cada nova producció 
del Cirque du Soleil 
és una oportunitat 
per reiventar-se, per 
explorar nous camins»

https://specialolympicsandorra.ad/ca/
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La Unió Hotelera d’Andorra 
(UHA) afronta l’estiu amb bo-
nes perspectives d’ocupació. Se-
gons ha indicat el president de 
l’entitat, Jordi París, les previsi-
ons per al mes de juliol apunten 
que es podran assolir xifres simi-
lars a les d’anys anteriors. L’any 
passat, l’ocupació entre els esta-
bliments associats es va situar 
al voltant del 63%, i per aquest 
2025 “res ens indica que no s’as-
soliran els registres dels mesos 
de juliol dels darrers anys”, ha 
afirmat París.

Pel que fa a les primeres setma-
nes del mes, l’ocupació mitjana 
registrada se situa en el 50%, pe-

Els hotels associats 
registren un 50% de 
reserves al juliol 

Els hotelers confien repetir les xifres 
d’ocupació registrades els darrers anys

BONES PERSPECTIVES

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

rò la previsió de la UHA és que 
el juliol es tanqui “per sobre del 
60%”.

Amb relació al mes d’agost, 
des de l’associació també s’espe-
ra una evolució positiva. Actu-
alment, l’ocupació registrada 
és del 33%, però es preveu un in-

crement progressiu durant les 
properes setmanes. L’objectiu és 
acostar-se a les xifres dels últims 
exercicis. L’any 2022 es va assolir 
una ocupació del 78,5% i el 2023 
es va arribar fins al 86,22%. “Va 
ser una xifra important, veníem 
de l’Eurocopa i dels Jocs Olím-

pics i va fer que el juliol baixés, 
però l’agost va ser reeixit”, ha 
puntualitzat París.

Entre els factors que afavorei-
xen la reserva d’allotjaments 
aquest estiu, el president de la 
UHA ha assenyalat esdeveni-
ments com el Campionat del 
Món de BTT i el Cirque du Soleil 
com elements que generen de-
manda assegurada. “A l’agost no 
hi ha cap esdeveniment impor-
tant, però el setembre hi ha l’An-
dorra Taste i, per tant, no hi ha 
cap element a la vista que ens faci 
pensar que pot fallar”, ha apun-
tat, segons informa l’ANA..

MARVIN ARQUÍÑIGO

Un dels hotels situats al centre d’Andorra.

La logística guanya eficiència 
amb lliuraments ràpids i 
menys càrrega administrativa
AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

MARVIN ARQUÍÑIGO

L’entrada de nous operadors i la simplificació dels tràmits duaners reforcen el paper del sector.

La gestió logística i els tràmits 
duaners han estat, tradicional-
ment, un repte per a moltes em-
preses que operen des d’Andor-
ra. Amb l’entrada de nous ope-
radors i l’ampliació dels serveis 
disponibles, el sector ha experi-
mentat una reactivació que ha 
contribuït a millorar la compe-
titivitat del teixit empresarial 
del país.

Entre els factors que expli-
quen aquest canvi, destaquen la 

simplificació dels procediments 
duaners i la capacitat de garan-
tir lliuraments en un termini de 
24 hores. Aquestes condicions 
han permès agilitzar l’activitat 
comercial i reduir l’impacte que 
sovint suposaven les gestions 
administratives i els retards en 
la cadena de subministrament.

Segons explica Lola Bonet, ge-
neral manager de DSV Andorra, 
“els professionals del transport 
hem d’actuar com a soci logís-
tic integral de les empreses per-
què aquestes puguin optimitzar 
les seves operacions internacio-

SIMPLIFICACIÓ DELS TRÀMITS DUANERS

nals”. En aquest sentit, conside-
ra que “la logística s’ha d’enten-
dre com un suport i no com una 
càrrega”.

Les connexions diàries amb 
mercats com l’espanyol, origen 

de prop del 59% de les importa-
cions andorranes, han contribu-
ït a reforçar la regularitat i fiabi-
litat del servei, amb un impacte 
directe en l’operativa de les em-
preses, segons informa l’ANA. .

JORDI PARÍS

«Al setembre hi ha l’Andorra 
Taste i,per tant, no hi ha cap 
element que ens faci pensar 
que l’ocupació pot fallar»

PRESIDENT DE L’UHA
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Andorra Telecom s’ha adherit 
com a empresa col·laboradora a 
la segona edició del Fòrum And-
bus Solidari, una iniciativa im-
pulsada per Andbus amb l’objec-
tiu de donar visibilitat a la tasca 
de les ONG d’Andorra. El fòrum, 
que se celebrarà el pròxim 25 de 
setembre a la Sala d’Actes d’And-
bank, compta amb el suport 
d’Andtropia, Grup Bomosa i Si-
séGrau Blended Media. En aques-
ta edició hi participaran dotze 
entitats solidàries andorranes, 
que presentaran projectes relaci-
onats amb àmbits com el suport 
a famílies vulnerables, la salut 
mental, la inclusió social i la co-
operació internacional.

Com a part del seu compromís 
en matèria de responsabilitat so-
cial, Andorra Telecom farà una 
aportació econòmica de 2.000 eu-
ros a un dels projectes que es pre-
sentaran durant el fòrum. L’elec-
ció de la iniciativa destinatària 
anirà a càrrec dels treballadors 
de la companyia, a través d’un 

ANDORRA TELECOM

La parapública dona 
2.000 euros per a un 
dels projectes solidaris

Andorra Telecom s’adhereix a la 
segona edició del Fòrum Andbus

PROJECTES SOLIDARIS DEL PAÍS

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

procés de votació interna.
El director general d’Andbus, 

Dani Vinseiro, ha valorat positi-
vament la incorporació d’Andor-
ra Telecom al projecte, tot asse-
nyalant que “és una molt bona 
notícia per a les entitats solidàri-
es i pel projecte de responsabili-
tat social corporativa que estem 
duent a terme”, i ha afegit: “És un 
plaer poder comptar amb una 
empresa com Andorra Telecom 
per millorar la nostra societat”. .

Andorra Telecom s’adhereix com a col·laborador a la segona edició del Fòrum Andbus Solidari.

DANI VINSEIRO
DIRECTOR GENERAL D’ANDBUS

«[L’aportació] és una molt bona notícia per a les 
entitats solidàries i per al projecte de responsabilitat 
social corporativa que estem duent a terme»

https://elperiodic.ad/business/
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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Pal Arinsal, la Massana i Andor-
ra han tornat a acollir amb èxit 
la Copa del Món UCI de BTT, en 
una edició marcada per les con-
dicions meteorològiques ad-
verses i la capacitat d’adapta-
ció dels equips tècnics. La dese-
na participació del Principat en 
les WHOOP UCI MTB World Seri-
es ha estat valorada molt positi-
vament tant per l’organització 
local com pels representants de 
Warner Bros. Discovery Sports, 
entitat promotora de la compe-
tició. “El repte ha estat adaptar-
se a les condicions meteorològi-
ques, però s’ha demostrat que 
s’ha encertat amb els canvis”, ha 
declarat David Hidalgo, director 
general de la Copa del Món a Pal 
Arinsal. 

El britànic Tom Pidcock ha 
estat el gran protagonista de la 
prova de cros-country olímpic 
(XCO) masculina, on ha aconse-
guit la seva primera victòria en 
territori andorrà. Pidcock, re-
sident al Principat, no compe-
tia en una cursa de BTT des dels 
Mundials de 2024, però ha mos-
trat un rendiment sòlid i ha aca-
bat dominant clarament la pro-
va. Tot i sortir des de les darre-
res posicions, ha anat guanyant 
temps i posicions volta rere vol-
ta fins a consolidar l’atac defini-
tiu a la sisena de les vuit voltes. 
El seu principal rival, Luca Mar-
tin, ha patit un problema mecà-
nic que l’ha relegat. “És genial 

Tom Pidcock i Samara Maxwell brillen en una desena edició que ja mira cap al 2026
PAL ARINSAL

El britànic Tom Pidcock ha estat el gran protagonista de la prova de cros-country olímpic (XCO) masculina.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

tercera plaça ha estat per a Sina 
Van Thiel. 

Cal destacar que, efectiva-
ment, la Copa del Món tornarà 
a Pal Arinsal el 2026, amb la ce-
lebració de l’onzena edició. “Des 
de WBD Sports ens han atorgat la 
categoria de ‘clàssics’, i això de-
mostra que Pal Arinsal s’ha gua-
nyat uns galons”, ha assegurat 
Hidalgo. Per la seva banda, Fité 
ha reafirmat el compromís ins-
titucional: “Esperem continuar 
sent el referent que som ara en la 
BTT i consolidar-lo més”. .

La Copa de BTT es consolida com 
a ‘clàssic’ internacional al calendari

UNA NOVA EDICIÓ EXITOSA

Esports

guanyar finalment aquí, que és 
d’alguna manera casa meva”, ha 
declarat Pidcock després de cre-
uar la línia d’arribada amb un 
temps d’1:20:30 hores.

La cursa femenina d’XCO ha 
estat una de les més destacades 
de la jornada. La neozelandesa 
Samara Maxwell s’ha endut la 
victòria després de superar du-
es caigudes i una punxada. Mal-
grat perdre 49 segons en el pri-
mer tram de la cursa, ha acon-
seguit refer-se i atrapar el grup 
capdavanter en les últimes vol-

tes. “M’he intentat mantenir cal-
mada quan havia perdut temps 
i a l’última volta m’he sentit for-
ta”, ha explicat després de gua-
nyar amb un temps d’1:25:31 
hores. La suïssa Alessandra Ke-
ller ha estat segona (+0:09), se-
guida de la sueca Jenny Rissveds 
(+0:15).

Finalment, Valentina Corvi ha 
dominat de principi a fi la pro-
va femenina U23. La italiana ha 
obert distància des de la sortida 
i ha guanyat amb un marge de 
3:25 sobre Monique Halter. La 
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L’FC Andorra continua configu-
rant la seva plantilla de cara a 
la nova temporada amb diver-
sos moviments al mercat de fit-
xatges. El club tricolor ha anun-
ciat l’arribada del porter Jesús 
Owono, cedit pel Deportivo Ala-

L’FC Andorra reforça la 
plantilla amb tres fixatges
El club ha anunciat les incorporacions d’Owono, Uzkudun i Ibarrondo

@FCANDORRA

El club tricolor incorpora tres nous jugadors amb experiència a Segona i Primera RFEF..

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Cardelús remunta fins a la 15a 
posició tot i la sanció aplicada

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Xavi Cardelús ha finalitzat en 
15a posició a la segona cursa del 
Campionat del Món de Supers-
port, disputada aquest diumen-
ge al circuit britànic de Doning-
ton Park. El pilot andorrà ha com-

pletat una remuntada notable, 
recuperant disset posicions des-
prés de ser penalitzat a sortir des 
de l’última plaça de la graella per 
una incidència tècnica. La san-
ció s’ha notificat minuts abans 
de la sortida, quan els comissa-
ris han detectat que la pressió del 
pneumàtic posterior de la seva 

MOTOCICLISME
CARDELÚS RACING TEAM

Xavi Cardelús, aquest diumenge.

moto era de 1,64 bars, una dèci-
ma per sota del mínim permès 
(1,65 bars). Aquest fet ha provocat 
el seu descens de la 16a a la 32a 
posició. Cardelús ha protagonit-
zat un inici molt actiu, guanyant 
sis llocs en la primera volta i dos 
més en la segona. A la setena volta 
ja figurava en la 18a posició, situ-
at a menys de dos segons del pilot 
precedent. Ha pogut avançar dos 
rivals més fins creuar la línia de 
meta en 15è lloc, posició que li ha 
valgut un punt al campionat. .

vés, així com les incorporacions 
d’Aitor Uzkudun i Alejandro 
Ibarrondo, procedents de l’Are-
nas de Getxo. Paral·lelament, 
s’ha confirmat la cessió del mig-
campista Bilal Achhiba a l’Atlè-
tic Lleida.

Jesús Owono, de 24 anys, arri-
ba en qualitat de cedit per una 
temporada procedent del De-

portivo Alavés. Després de pas-
sar pels equips de base de la Re-
al Sociedad, es va incorporar a 
l’Alavés als 16 anys, fins arribar 
al primer equip. Ha disputat 20 
partits oficials amb el conjunt 
vitorià, 11 dels quals a Primera 
Divisió. A l’FC Andorra compe-
tirà per la titularitat amb Nico 
Ratti.

Pel que fa al capítol d’altes, 
també s’incorporen Aitor Uz-
kudun i Alejandro Ibarrondo, 
tots dos vinculats al club per du-
es temporades. Els dos futbo-
listes coincideixen novament 
amb l’entrenador tricolor Ibai 
Gómez, amb qui van compartir 
vestidor l’any passat a l’Arenas 
de Getxo. Uzkudun, també de 24 
anys, és un davanter format en-
tre la Real Sociedad i l’Eibar. En 
les dues darreres temporades ha 
sumat 15 gols a Segona RFEF: 6 
amb el Calahorra i 9 la tempora-
da passada amb l’Arenas. Per al-
tra banda, Ibarrondo, de nou 24 
anys, pot ocupar diverses posici-
ons per la banda dreta.

En el capítol de sortides, el 
club ha anunciat la cessió de Bi-
lal Achhiba a l’Atlètic Lleida per 
a la temporada 2025-2026. El jo-
ve migcampista, format al Gim-
nàstic Manresa, continuarà el 
seu desenvolupament a Segona 
RFEF, després que el club lleida-
tà confirmés el seu ascens a la ca-
tegoria.

PRESENTACIÓ DEL NOU EQUIPAMENT / 
L’FC Andorra ha aprofitat una 
ascensió al Comapedrosa, el pic 
més alt del país, per presentar la 
seva segona equipació de la tem-
porada 2025-2026. La nova indu-
mentària incorpora un element 
gràfic vinculat directament a 
la geografia andorrana. En con-
cret, mostra el traçat de l’ascens 
al Comapedrosa i inclourà, en 
versions posteriors, referències 
a tres cims més del Principat, tot 
i que no s’ha especificat quins. .

FUTBOL - MERCAT DE FIXATGES I PRESENTACIÓ DE LA SEGONA EQUIPACIÓ
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650 participants 
recorren espais icònics 
al llarg de tot Canillo

La sisena edició de l’Olympus Race 
referma el seu arrelament al país

CURSA D’OBSTACLES

PIRAGÜISME

COMÚ DE CANILLO

Bea Rubio, del Team Destroyer, en la seva arribada a meta.

La sisena edició de l’Olympus 
Race, tercera consecutiva a Ca-
nillo, ha reunit aquest cap de 
setmana 650 participants en 
dues jornades marcades per 
l’esport, la natura i l’ambient 
popular. La cita ha confirmat 
la seva consolidació com una 
de les proves de referència al 
sud d’Europa en el calendari de 
curses d’obstacles, tant pel vo-
lum de corredors com per l’en-
torn i l’organització. Enguany 
també s’ha mantingut el ves-
sant solidari, destinant un eu-
ro de cada inscripció a l’Associ-
ació de Trasplantats i Donants 
d’Òrgans d’Andorra (ATIDA).

Els participants han recorre-
gut un traçat exigent i especta-

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

cular que ha transcorregut per 
alguns dels espais més emble-
màtics de la parròquia com el 
Pont Tibetà, el Mirador del Roc 
del Quer, el Santuari de Merit-
xell i l’església de Sant Joan de 
Caselles. L’ambient esportiu ha 
estat present durant tot el cap 
de setmana, amb el centre de 
Canillo convertit en un autèn-
tic village amb animació, acti-
vitats per a tots els públics, fo-
od trucks i estands.

La cursa reina, la ZEUS 14K 
—amb 14 quilòmetres i 40 obs-
tacles— ha tingut lloc dissab-
te al matí i ha coronat Esteban 
García Edu (Gladiators) com a 
guanyador, mentre que en ca-
tegoria femenina, la victòria 
ha estat per a Bea Rubio (Te-
am Destroyer). El diumenge, el 
protagonisme ha estat per a la 
prova més explosiva de tot el 
cap de setmana, l’OCR100, dis-
putada sobre una distància de 
100 metres i amb 12 obstacles. 
El podi masculí ha estat liderat 
per Adrià Puig. .

Perelegre i Checa tanquen un 
Mundial júnior «molt positiu»
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

El Mundial júnior de piragüis-
me a Foix ha estat una gran ex-
periència de creixement per als 
palistes Ona Perelegre i Nil Che-
ca. Així ho ha expressat el tècnic 
de la Federació Andorrana de Ca-
noa i Caiac (FACC), Adrià Martín, 
en fer balanç d’una setmana exi-
gent per a l’equip. “Aquesta com-
petició em mereix una valoració 
molt positiva. La veritat és que 
han participat en un nivell molt 
alt”, ha afirmat. Tant Perelegre 

com Checa s’han quedat molt a 
prop de les semifinals en les se-
ves respectives proves. “Llàstima 
que a l’eslàlom no van sortir les 
coses com ens hagués agradat, 
perquè tots dos van estar molt a 
prop”, ha lamentat el tècnic. Pel 
que fa a Checa, Martín ha volgut 
posar en valor la seva trajectòria 
i rendiment, especialment en 
el caiac cross. “Ha fet un circuit 
molt bo, ha competit a un gran 
nivell tant ahir com avui, i això 
té molt mèrit tenint en compte 
que té només 14 anys i competia 
amb gent de 17 i 18”. .

FACC

El tècnic Adrià Martín, juntament amb Ona Perelegre i Nil Checa.
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Avui Demà

Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellatPrevisió

TEMPERATURA TEMPERATURA

Oci Dilluns, 14 de juliol del 202524 Oci

14/28º 14/29º

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

EL TEMPS

R

E

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

R

E

SUPERMAN ELIO

E

MEGAN 2.0

LILO Y STITCHCOM ENSINISTRAR UN DRAC

E

F1, LA PELÍCULA

E

JURASSIC WORLD, EL RENACER PADRE NO HAY MÁS QUE UNO 5

https://cinemesilla.com/
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FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
IF

ÍC
IL

N
O

R
M

A
L

FÀ
C

IL
Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dilluns 14
F. Pasteur

Av. Meritxell 84
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dimarts 15
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dimecres 16
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dijous 17
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:30
Mou-te

08:00
Club Piolet

09:00
Obert per vacances

11:00
Club Piolet

12:00
Mou-te

12:50
Recull setmanal

13:35
Horitzonts

13:45
Informatiu migdia

14:10
El temps migdia

14:15
Club Piolet

15:15
Informatiu migdia

15:30
El temps migdia

15:45
Horitzonts

15:50
Quixots

16:00
Informatiu migdia

16:25
El temps migdia

16:30
Informatiu migdia

16:55
El temps migdia

17:00
El trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El trànsit

19:50
Recull setmanal

20:35
Horitzonts

20:45
Informatiu vespre

21:10
El temps vespre

21:15
Mirades

22:20
Actuelles

Obert per vacances09.00



LITERATURA ALIANZA EDITORIAL

«Jo sóc la Celestina, 
la que en la seva 
joventut fou 
pecadora, i ara en la 
seva vellesa és més 
sàvia»
Fernando de Rojas

VALORACIÓ

RESUM

Fernando de Rojas desenvolupa 
el coneixement entre els 
personatges de ‘La Celestina’ 
a través del diàleg constant i 
directe, sense intervencions d’un 
narrador. Els personatges es 
descobreixen mútuament a partir 
de les converses, les confessions 
i els enganys que intercanvien 
al llarg dels actes. No es tracta 
d’una coneixença immediata ni 
idealitzada, sinó que s’estableix, a 
través de relacions interessades, 
manipulacions i expectatives. Un 
dels exemples més significatius és 
la relació entre Calisto i Melibea, la 
qual comença amb una trobada 
casual i es construeix (o es força) a 
través de la mediació de Celestina. 

TÍTOL

AUTOR

PÀGINES

EDITORIAL

ANY

GÈNERE

La Celestina: Tragicomedia 
de Calisto y Melibea

Fernando de Rojas

Literatura Alianza 
Editorial

1502

Teatre

336

Trama i argument

Personatges

Narrativa i estil d’escritura

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal

La Prestatgeria Dilluns, 14 de juliol del 202526

ELENA

HERNÁNDEZ MOLINA

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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